

International Workshop

First announcement

The French network **AFORCE**, devoted to forest adaptation to climate change, organize in collaboration with CNPF, GIP ECOFOR, EFIATLANTIC, IEFC, INRA and ONF, a new **workshop** on:

Forest adaptation to climate change: countries current situation and experiences feedback

on February 4th 2014, in Paris,
from 9:00 to 5:30

Forests are climate sensitive ecosystems. Because of their few response options that are insufficient to cope with the changes announced, foresters must interfere in order to increase forests adaptive capacity and their resistance. This is a major challenge that requires the mobilization of the entire forest community. Anticipate and intervene is needed, even if we do not have all the knowledge and certainties to do so. However, it involves to have appropriate tools and guidance.

Gradually, the national forest communities organize themselves to cope with climate change and initiatives are implemented. It is already possible to have a feedback from those initiatives. Sharing such experiences and pooling actions will enable us to be more effective.

This workshop follows two strategic actions contributing to the adaptation at a European scale: the **COST action ECHOES** and **REINFORCE**.

The event is open to a various public of foresters: forest advisors, extension services, managers, teachers, policy makers and researchers. It will focus on temperate and Mediterranean forests.

The workshop aims to reveal and to parallel strategies and action plans implemented in different countries. It will focus on:

- National forest sector **strategies and organization** developed in order to prepare forest adaptation to climate change (*how to encourage exchanges between research, development, advise, management and education? How to train current and future forest managers? What incitations can be given to the forest managers to act?*)
- **Recommendations, tools and tactical elements** that are given to forest managers and forest owners to support their decisions
- **Concrete adaptation initiatives** implemented on the ground with managers and forest owners

**Don't forget to register
this event on your schedule!**

The day will be bilingual: a simultaneous translation from English to French and conversely is planned.

The official registration and the program will be shortly announced.

For further information on the AFORCE network and its actions, please visit our website:

<http://www.foretpriveefrancaise.com/aforce>

Contacts:

Olivier PICARD, CNPF/IDF olivier.picard@cnpf.fr
Céline PERRIER, CNPF/IDF celine.perrier@cnpf.fr



Atelier International

Première annonce

Le RMT AFORCE, réseau consacré à l'adaptation des forêts au changement climatique organise en collaboration avec le CNPF, le GIP ECOFOR, EFIATLANTIC, l'IEFC, l'INRA et l'ONF un nouvel atelier sur le thème :

Adaptation des forêts au changement climatique : état des lieux et retours d'expérience par pays

le 4 février 2014, à Paris
de 9h00 à 17h30

Les forêts sont des écosystèmes sensibles au climat. Leurs possibilités de réponse étant insuffisantes pour faire face aux changements annoncés, le forestier doit intervenir pour augmenter leur capacité d'adaptation et leur résistance. C'est un défi majeur qui nécessite la mobilisation de l'ensemble des forestiers. Il faut intervenir, même si on ne dispose pas de toutes les connaissances et certitudes pour le faire. Mais cela implique de disposer d'outils et de recommandations adaptés. Progressivement, les communautés forestières nationales s'organisent pour faire face et des initiatives se mettent en place. Il est déjà possible d'avoir un retour d'expérience de ces initiatives. Un partage de ces expériences et une mutualisation des actions permettrait de gagner en efficacité.

Cet atelier fait suite à deux actions charnières dans le domaine de l'adaptation à l'échelle européenne : l'action **COST ECHOES** et **REINFORCE**. Il s'adresse à un public très varié de conseillers, de développeurs, de gestionnaires, d'enseignants, de décideurs publics et de chercheurs. Les interventions porteront essentiellement sur les forêts tempérées et méditerranéennes.

L'**objectif de l'atelier** est de porter à connaissance et de mettre en parallèle les stratégies et plans d'action mis en place dans différents pays :

- **Organisation de la filière** autour de l'adaptation des forêts au changement climatique (*conseil et formation des gestionnaires et propriétaires, et incitation à l'action, stratégies pour inciter recherche, développement, gestion et enseignement à mieux échanger, ...*)
- **Recommandations** pratiques faites aux gestionnaires, éléments tactiques et **outils** d'aide à la décision produits ou en construction
- **Initiatives** concrètes d'adaptation mises en œuvre sur le terrain avec les gestionnaires et les propriétaires

Pensez à noter cet atelier dès à présent dans votre agenda !

La journée sera bilingue : une traduction simultanée français/anglais est prévue.

Les inscriptions officielles et un ordre du jour plus précis vous seront communiqués très prochainement.

Pour toute information complémentaire sur le réseau AFORCE et ses actions, n'hésitez pas à consulter notre site internet :

<http://www.foretpriveefrancaise.com/aforce>

Contacts :

Olivier PICARD, CNPF/IDF olivier.picard@cnpf.fr

Céline PERRIER, CNPF/IDF celine.perrier@cnpf.fr

